

Arter og Naturbeskyttelse  
Ref. ALARS  
Den 5. marts 2024  
J.nr. 2023-23820

## Beslutningsreferat fra mødet i den Nationale Hjortevildtgruppe

---

### Deltagere

- Jan Eriksen, formand
- Claus Lind Christensen, Danmarks Jægerforbund
- Peter Busck, Dansk Skovforening
- Henrik Bertelsen, Landbrug & Fødevarer
- Anders Larsen, Miljøstyrelsen, sekretær

**Tid:** Mandag den 4. marts 2024

**Sted:** Fysisk møde i MST Odense kl. 10

### Dagsordenspunkter

- Godkendelse af dagsorden
- Siden sidst
- Tilbagemeldingerne på problemformulering fra RHG, inkl. syntese på kommentarer fra RHG til problemformuleringen (Vedhæftet)
- Forberedelse af Hjortevildtdøgnet 24
- Udkast til nyt kommissorium for NHG (Dette eftersendes af Jan Eriksen)
- Kort opfølgende drøftelse af behovet for data
- Invitation af øvrige deltagere til HVD24
- Afsender på materialet, ønske om drøftelse fra PB.
- Videre proces
- Eventuelt

## Referat

### **Ad Godkendelse af dagsorden**

Dagsorden blev godkendt

### **Ad Siden sidst**

Der var en kort drøftelse af den seneste video med Jan Eriksen stilet til de regionale grupper. Jan oplyste, at de regionale grupper får relativt længere tid til at besvare den senest overleverede opgave vedrørende forslag til virkemidler i forvaltningen. Ca. 14 dage før Hjortevildtdøgnet24 (HVD24) får grupperne tilsendt yderligere materiale vedrørende samforvaltning, men uden en egentlig hjemmeopgave.

Sekretæren oplyste, at Anders Jarnemo desværre ikke stiller op til en videofilm. Det aftales, at der i stedet arbejdes på et kort indlæg fra Anders Jarnemo til HVD24 med nogle få slides, m.v. med highlights fra hans rapport som formuleres på dansk.

### **Ad Tilbagemeldingerne på problemformulering fra RHG, inkl. syntese på kommentarer fra RHG til problemformuleringen (Vedhæftet)**

Der var en kort drøftelse af emnet og en ros til de mange gode og konstruktive bemærkninger, der var modtaget. Det aftales, at Peter Busck fremsender / oplyser områder med manglende eller begrænset overlap mellem kommentarerne fra grupperne og syntesen fra DCE. I lyset heraf laves der en opdateret syntese forud for HVD24. Der var enighed om, at syntesen fortrinsvist skal bruges til at igangsætte og understøtte nogle gode konstruktive drøftelser på HVD24. Syntesen afspejler således ikke en prioritering så punkterne skal være unummereret.

Der var enighed om at problemformulering, målhierarki, m.v. skulle genbesøges af den Nationale Hjortevildtgruppe efter HVD24. Jan oplyste, at der efter HVD24 også indledes drøftelser med DCE om udarbejdelse (tilpasning) af beslutningsstøtteværktøjer (overordnede modeller) til brug for det videre arbejde med den adaptive forvaltningsplan.

### **Ad Forberedelse af Hjortevildtdøgnet 24**

Der var en kort drøftelse af materialet, der skal sendes ud til RHG forud for HVD24, herunder notatet med beskrivelsen af Elinor Ostroms tanker om fælles forvaltning. For så vidt angår rapporten fra DCE aftales det, at der henvises til denne, hvis der opstår ønske til fordybning. Anders oplyste, at han ville forsøge at lave danske undertekster til den allerede eksisterende video med Anders Jarnemo.

Det aftales, at sekretæren forsøger at undersøge mulighederne for at Miljøstyrelsen (Fx Troels Rolf) kan deltage ved mødet og lave en mindre video om HVD24 og processen med at udarbejde en adaptiv forvaltningsplan.

### **Ad Udkast til nyt kommissorium for NHG (Dette eftersendes af Jan Eriksen)**

Der var en kort drøftelse af kommissorium. Det aftales, at den endelige version, der blev opnået enighed om, sendes rundt i gruppen med "vis-ændringer", inden den videresendes til Vildtforvaltningsrådet til endelig godkendelse d 18/3.

#### **Ad Kort opfølgende drøftelse af behovet for data**

Der var en kort drøftelse af behovet for betands-data i lyset af den adaptive forvaltningsplan. Der er enighed om at en oversigt over de forskellige datakilder, regnemoder, manualer etc. til forvaltningen, samt udfordringerne forbundet hermed kan være udgangspunkt for diskussioner om fremtidig dataindsamling på sigt. Det aftales i lyset heraf, at Claus Lind laver en oversigt over hvordan data indsamles i de regionale grupper, samt DJ's arbejde på dette område i øvrigt, herunder dansk bestandsoversigt, tandsnit, m.v. Yderligere aftales det, at sekretæren udarbejder en oversigt over dataindsamlingen i regi af DCE, vildtudbyttestatistikken for hjortevildtet og hvilke udfordringer der p.t. er forbundet med dette.

#### **Ad Invitation af øvrige deltagere til HVD24**

Der var en kort drøftelse om emnet. Fra DJ deltager ud over Claus Lind også Thomas Marcussen, samt Torben Schultz. Fra Landbrug & Fødevarer deltager ud over Henrik Bertelsen også Thomas Hejberg. Fra Dyrenes Beskyttelse deltager Michael Clausen. Sekretæren rykker Rådets øvrige organisationer for et svar.

#### **Ad Afsender på materialet**

Der var en kort drøftelse af, hvem der står som afsender af problemformulering, anbefalinger mål hierarkier etc. og den endelige forvaltningsplan. Der var bred enighed om, at det er NHG, der er afsender af alle disse.

Dermed er gruppen (NHG) også frit stillet til at sende materialet rundt i NGH med eks "vis-ændringer", m.v. og således ansvarlig for den endelige redigering.

Den procedure kan ikke følges for det materiale som DCE udarbejder for NHG og står som afsender af. Det er tilladt at kommentere på dette materiale og NHG kan vælge hvad der anvendes i det fremadrettede arbejde og den endelige forvaltningsplan.

#### **Ad Videreproces**

Sekretæren indkalder til nye møder i NHG. Sekretæren indkalder dertil DCE til møde dels om opdatering af deres syntese og dertil om en "god bestilling" i forhold til det beslutningsstøtte værktøj, der skal søges udarbejdet så vidt muligt. Der aftales to teamsmøder og et fysisk møde.

#### **Ad Eventuelt**

Sekretæren blev bekræftet i, at alle var enige i tolkningen om, at der ikke var adgang til at ændre i skumrings- og dæmringsjagt mens der laves forvaltningsplan, hverken i forhold til antal dage med jagtformen eller tidspunktet på døgnet.